
   
 

16. januar 2023 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvad er årsagen til, at Naalakkersuisut har besluttet at invitere nye aktører ind i fiskeriet efter 

torsk, når de eksisterende aktører har fået tildelt de samme eller reducerede kvoter? 

a. Mener Naalakkeruisut, at tildeling af kvoter til nye aktører i torskefiskeriet er i 

overensstemmelse med Naalakkersuisuts egne kriterer for tildeling af kvoter? 

 

2. Hvad forstår Naalakkersuisut ved en ny aktør? 

a. Hvem er de potentielt nye aktører i torskefiskeriet? 

b. Efter min opfattelse er en ny aktør en aktør, der ikke i forvejen er involveret i det 

havgående fiskeri. Er de nye aktører involveret i fiskeri efter andre arter? 

 

3. Hvordan er de aktører, der får muligheden for at byde ind på den reserverede torskekvote 

udvalgt? 

a. Har andre end de to udvalgte nye aktører haft mulighed for at ansøge om kvoten? Svaret 

bedes begrundet. 

i. Såfremt der ikke er givet mulighed for andre aktører end de to udvalgte bedes 

Naalakkersuisut forklare, hvorfor det er tilfældet. 

 

4. Som jeg har forstået det, så har de to nye aktører, der er kommet i betragtning en selskabskapital 

på henholdsvis 40.000 kroner og 400.000 kroner. Mener Naalakkersuisut, at kapital i denne 

størrelsesorden er tilstrækkelig til at starte op som ny aktør i det havgående fiskeri? 

 

5. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

Naalakkersuisut har i forbindelse med kvotetildeling på torsk oplyst, at der er afsat en reserve på 7.515 tons 

til mulige nye aktører. Naalakkersuisut oplyser samtidig, at der potentielt er to nye aktører, der har fået en 

frist til den 31. marts 2023 til at fremkomme med informationer om ting som ejerforhold, fartøj, 

fiskeriplaner, budgetter med videre. Herefter vil Naalakkersuisut afgøre om de nye aktører skal tildeles 

kvoter. 

 

Fremgangsmåden undrer mig, da jeg kan se på kvotetildelingerne, at de eksisterende aktører har enten de 

samme eller reducerede kvoter på torsk. På den baggrund virker det umiddelbart ikke til, at tidspunktet er 

rigtigt til at invitere nye aktører ind i torskefiskeriet. Jeg vil i den forbindelse påpege, at et af kriterierne for 



   
 

kvotetildeling er, at der ikke tildeles kvote til helt nye aktører, medmindre disse kan sikre et helt års 

økonomisk bæredygtigt fiskeri samt at kvoter i første omgang fordeles til eksisterende aktører, der kunne 

have behov for yderligere kvoter. 

 

Naalakkersuisuts fremgangsmåde i det her tilfældes synes på den baggrund at være i uoverensstemmelse 

med Naalakkersuisuts egne kriterier. 

 

Jeg ser frem til at modtage svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage. 


